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Komunálními volbami začínáme.
Přinášíme informace o investičních

akcích, zprávami přispěly naše školy — mateřská i základní. Také se dovíte, co dělo ve
farnosti. V rubrice Kultura se dočtete o křtu knihy Hukvaldy Leoše Janáčka a jak proběhla

letošní sezóna na hukvaldském hradě. Minulost a přítomnost o krmášových tradicích. 
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ÚÚÚÚ vvvv oooo dddd eeee mmmm
Hukvaldský občasník číslo 5/2006 je posledním v tomto volebním období. Komunál-

ními volbami, jako nejdůležitější událostí nedávné doby, jeho stránky začínáme. Uvá-
díme také usnesení z posledního 19. jednání zastupitelstva obce. Přinášíme informace
o investičních akcích a neopomenuli jsme rubriku Zeptali jsme se, zjistili jsme.

I do tohoto vydání svými zprávami přispěly naše školy — mateřská i základní. Také
se dovíte, co dělo ve farnosti.

V rubrice Kultura se dočtete o křtu knihy Hukvaldy Leoše Janáčka a také o tom, jak
proběhla letošní sezóna na hukvaldském hradě i o vernisáži Antonína Kroči seniora
i juniora v galerii Belstyl v ostravě.

Minulost a přítomnost se nám prolíná v příspěvcích o krmášových tradicích a také
píšeme o prvních volbách do samosprávy obce. 

Bohužel nám nedodali zprávy o sportovním dění naši sportovci. V rubrice Spolky při-
nášíme příspěvky o aktivitách rychaltických hasičů a o zájezdu zahrádkářů.

V rubrice Víte, že… se dovíte, co jsou Jackovy lucerny, pokračuje v ní seriál o křestních
jménech, najdete zde informace o nově zřízené naučné stezce na Lysou horu i novinky
z Ostravské zoo

Občasník jsme se snažili zpestřit fotografiemi, které nám velmi ochotně poskytli naši
přispivatelé. Moc jim děkujeme.

Redakce

Volby do obecního
zastupitelstva
20. a 21. října 2006
a trocha statistiky

Trocha statistiky bude naše čtenáře
jistě zajímat. V letošních, již pátých, ko-
munálních volbách se o mandát zastupi-
tele ucházelo celkem 90 kandidátů, a to
na šesti kandidátkách. To je téměř 6 %
z celkového počtu oprávněných voličů.
Nejméně obměněnou kandidátní listinu
měla KSČM. Nově vzniklými volebními
subjekty byla ČSSD se všemi kandidáty
bez členství v této straně (v obci nemá zá-
kladní organizaci) a dvě sdružení nezá-
vislých: Občané pro obec 2006—2010
a Občané Hukvald.

SSSSpppprrrráááávvvvaaaa    oooobbbbcccceeee Průměrný věk kandidátů je 46 let, nej-
staršímu je 68 let, nejmladšímu 19 let.
Nejvíce kandidátů bylo ve věkové skupi-
ně 40—44 let. Nejvyšší věkový průměr
(58) měli kandidáti KSČM, nejnižší usku-
pení Občané pro obec (39). Nejvíce žen
(8) bylo na kandidátce ODS, nejméně (2)
na kandidátce ČSSD a také KSČM.
V těchto volbách bylo navrhováno 26
žen, což není ani jedna třetina z celkové-
ho počtu uchazečů o mandát. Pokud jde
o kandidáty z jednotlivých místních
částí, vedou 34 % Rychaltice, nejméně —
11 % Horní Sklenov, z Dolního Sklenova
bylo 23 %, z Hukvald 25 %. V podstatě to
odpovídá počtu občanů v jednotlivých
místích částech. Na kandidátkách bylo
celkem 61 osob bez politické příslušnos-
ti, což je 67,76 %.

Možná zajímavé je i to, že ne všichni
lídři jednotlivých volebních subjektů ve
volbách uspěli. V některých případech
také došlo k posunům kandidátů na kan-
didátních listinách.



QQQQHukvaldsk˘ obãasník 4
Tady jsou výsledky voleb:

Počet Počet Zapsaní Vydané Vol. Odevzd. Platné
volených volebních voliči obálky účast v % obálky hlasy

členů obvodů
zastupitelstva

15 1 1 572 1 022 65,01 1 022 14 374

Kandidátní listina Hlasy Počet Přepočtený Přepočtené % Počet
abs. v % kandidátů základ plat. hlasů mandátů

dle počtu
kandidátů

1 KDU-ČSL 2 338 16,27 15 14 374,00 16,26 2
2 Občané Hukvald, SNK. 1 588 11,05 15 14 374,00 11,04 2
3 ČSSD 2 773 19,29 15 14 374,00 19,29 3
4 ODS 3 650 25,39 15 14 374,00 25,39 4
5 KSČM 1 946 13,54 15 14 374,00 13,53 2
6 Občané pro obec 2 079 14,46 15 14 374,00 14,46 2

2006—2010

Do zastupitelstva obce byli zvoleni (v abecedním pořadí): 

Zastupitel navrhující politická počet 
strana příslušnost hlasů

Foldyna Ladislav, Ing. NK bezp. 266
Hubeňák Zdeněk, Ing. ČSSD bezp. 222
Klosíková Ida, Mgr. NK bezp. 183
Lévová Alena, Mgr. NK bezp. 352
Maťa Jiří, RNDr. ODS bezp. 308
Michnová Jaroslava KDU-ČSL KDU-ČSL 232
Petr Jaroslav KSČM KSČM 173
Petratur Antonín, Ing. KDU-ČSL KDU-ČSL 265
Piskoř Lubomír, Ing. NK bezp. 252
Slaná Zuzana, Ing. Mgr. ODS ODS 269
Sobotík Petr ODS ODS 335
Strakoš Lukáš ČSSD bezp. 272
Svoboda Ladislav, JUDr. KSČM bezp. 176
Tkáč Stanislav, Ing. NK bezp. 167
Žáček Luděk, Ing. ČSSD bezp. 336

Nejvíce získaných hlasů bylo 352, ne-
jmenší počet, který voliči dali, byl 48. Vě-
kový průměr zastupitelů je 50 let (nej-
mladšímu je 30 let). Ženy byly zvoleny
4, což je 26,6 %. Ve srovnání s minulými
volbami je o 2 méně. Na počátku volební-

ho období bylo 6 zastupitelek, v průběhu
se mandátu vzdala paní Mgr. Alena Lévo-
vá a byla nahrazena panem Jiřím Matu-
lou.

Z přehledu zvolených zastupitelů také
zjistíme, že 2/3 je jich bez politické pří-
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slušnosti. Je to je v podstatě stejné pro-
cento jako u kandidátů. Dosažené hlasy
v letošních volbách se nedají objektivně
porovnat s výsledky voleb v roce 2002. To
bylo o 15 kandidátů méně. 

Na ustavujícím zasedání zastupitelstva
obce, které bude počátkem listopadu,
složí nově zvoleni zastupitelé slib a zvolí
si ze svého středu starostu, místostarostu
a zbývající tři členy rady obce.

Nahlédnutím do historie zjistíme, že
po roce 1848 obce zánikem dosavadního
způsobu správy dostaly svobodu. Správu
obce po volbách v roce 1849 začal vyko-
návat obecní výbor, ten ze svého středu
volil obecní představenstvo — starostu

(kronikář ho nazývá burmistrem) a radní.
Obecní výbor měl rozhodovací i nařizo-
vací pravomoc, také organizoval dění
v obci a byl zároveň sborem poradním.
Jeho povinností bylo pečovat o majetek
obce, hájit zájmy obce. Tak to stanovil
prozatímní zákon o obcích z roku 1849.
Po změnách zákonů v dalších letech měly
však tyto samosprávní orgány mizivé
možnosti, vše spíše řídily okresní úřady.
Obecní výbor nevolili všichni občané, ne-
majetní neměli k volbám přístup. Z voleb
byly také vyloučeny ženy. Voliči byli po-
platníci, kteří byli rozděleni podle výše
placených daní na tři skupiny. Volby byly
veřejné. 

Karla Klečková

Přehled přijatých
usnesení
z 19. zasedání
zastupitelstva
obce Hukvaldy
dne 12. 10. 2006

19/285 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
schvaluje program 19. zasedání zastupi-
telstva obce Hukvaldy po doplnění bodu
č. 5 Ing. Petraturem v tomto znění:
11. Udělení čestného občanství první

dámě ČR p. Livii Klausové.
12. Kontrola usnesení, zpráva ověřovate-

lů zápisu.
13. Zpráva o činnosti rady obce za uply-

nulé období od 25. 7.—12. 10. 2006.
14. Zpráva o činnosti výborů zastupitel-

stva obce Hukvaldy.
15. Zprávy o činnosti komisí rady obce

Hukvaldy.
16. Prodeje a převody nemovitostí.
17. Rozpočtové opatření č. 3/06, přehled

plnění rozpočtu k 30. 8. 2006.

18. Smlouva o poskytnutí dotace TJ Sokol
Hukvaldy.

19. Různé.
10. Diskuse, závěr 8:0:5

19/286 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
uděluje čestné občanství obce Hukvaldy
p. Livii Klausové, první dámě České re-
publiky, jako výraz úcty a díků za šíření
dobrého jména České republiky a podpo-
ru obce Hukvaldy. 11:0:1

19/287 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
pověřuje paní Libuši Hložankovou a p.
Pavla Bernatského ověřením zápisu z 18.
zasedání zastupitelstva obce Hukvaldy.
10:0:1

19/288 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
bere na vědomí zprávu ověřovatelů zápi-
su z 18. zasedání zastupitelstva obce Hu-
kvaldy. 11:0:2

19/289 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
bere na vědomí informaci p. starosty
o řešení havarijního stavu střechy bývalé
stodoly hukvaldského dvora. 11:0:2

19/290 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
bere na vědomí zprávu o činnosti rady
obce Hukvaldy za období od 25. 7. 2006
do 12. 10. 2006. 8:0:5
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19/291 Zastupitelstvo obce Hukvaldy

bere na vědomí zprávu o činnosti kon-
trolního výboru zastupitelstva obce Hu-
kvaldy za uplynulé období a zápis ze za-
sedání dne 11. 10. 2006. 10:0:3

19/292 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
bere na vědomí zprávu o činnosti finanč-
ního výboru zastupitelstva obce Hukval-
dy za uplynulé období a zápis ze zasedá-
ní dne 9. 10. 2006. 11:0:2

19/293 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
schvaluje vzájemnou směnu pozemků
mezi Obcí Hukvaldy a Biskupstvím os-
travsko-opavským, Kostelní nám. 1, Os-
trava. Obec Hukvaldy převede na Biskup-
ství ostravsko-opavské tyto pozemky: 
parc. č. 107 o výměře 216 m2 — zastavěná
plocha vč. příslušenství a součástí (skle-
níky,hospodářská budova, garáž)
parc. č. 552 o výměře 254 m2 — zahrada
parc. č. 553/3 o výměře 279 m2 — ostatní
plocha
parc. č. 555 o výměře 550 m2 ostatní plo-
cha
1199/1 část o výměře 114 m2 — ostatní
plocha (všechny na k. ú. Sklenov)
Celkem 1413 m2.
Biskupství ostravské opavské převede na
Obec Hukvaldy pozemky 
parc. č. 1199/4 o výměře 1330 m2 ostatní
plocha
parc. č. 1999/5 o výměře 131 m2 ostatní
plocha
parc. č. 1999/6 o výměře 106 m2 ostatní
plocha. (všechny na k. ú. Sklenov)
Celkem: 1567 m2. 8:1:4

19/294 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
schvaluje přijetí historického majetku od
Pozemkového fondu ČR
parc. č. 1748/3 o výměře 190 m2

parc. č 1748/11 o výměře 97 m2

parc. č. (PK) 1538 o výměře 1703 m2 vše
na k. ú. Rychaltice. 13:0:0

19/295 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
schvaluje rozpočtové opatření č. 3/2006.
Rozpočtovým opatřením dojde k navýše-
ní příjmů a výdajů o 937,2 tis. Kč. Po této
úpravě bude na straně příjmů 21 972,9
tis. Kč a na straně výdajů 27 699,9 tis. Kč.
9:0:4

19/296 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
schvaluje uzavření smlouvy mezi Obcí
Hukvaldy a TJ Sokol Hukvaldy o poskyt-
nutí neinvestiční dotace na provozní vý-
daje v celkové výši 202 000 Kč.

Starostu obce zmocňuje podpisem této
smlouvy. 13:0:0

19/297 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
schvaluje poskytnutí dotace TJ Sokol Hu-
kvaldy z rozpočtu obce na rok 2007 ve
výši 20 % z celkové ceny díla, která činí
13,4 mil Kč na zajištění dofinancování
stavby „Šatny TJ Sokol Hukvaldy“, která
by měla být realizována z grantu „Progra-
mu podpory rozvoje a obnovy materiálně
technické základny sportu a tělovýcho-
vy“. 13:0:0

19/298 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
bere na vědomí záměr změny způsobu
sběru separovaného odpadu (plasty, sklo,
papír) zřízením sběrných hnízd. 13:0:0

19/299 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
bere na vědomí zprávu o provedené kon-
trole na obecní skládce tuhého komunál-
ního odpadu Českou inspekcí životního
prostředí, Inspektorát Ostrava, provede-
nou dne 28. 7. 2006. 13:0:0

Projednáno bez přijatého usnesení:
— Zastupitelstvo obce Hukvaldy schva-

luje dofinancování stavby sociální za-
řízení TJ Sokol Hukvaldy ve výši 20 %
z celkové realizované ceny díla.
(O návrhu nebylo hlasováno, před hla-
sováním byl navrhovatelem vzat zpět.)

— Zastupitelstvo obce Hukvaldy bere na
vědomí, že radou obce nebyla vyhod-
nocena činnost komisí za uplynulé
volební období. (6:4:3)

V Hukvaldech 12. 10. 2006
Ing. Ladislav Foldyna, Petr Sobotík,
místostarosta starosta
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Investiční výstavba
a údržba obecního
majetku

V měsíci září bylo započato s výstavbou
přístupových chodníků k lávkám pro pěší
v Dolním Sklenově a v Rychalticích.
Jedná se vydláždění pěšinek k lávce
u pana Konečného a k lávce za ateliérem
Antonína Kroče v Rychalticích. Zde byl
realizován propojovací chodník od lávky
pro pěší k odpočívadlu pod kostelem,
k panu Sádlovi a také byl úpraven vjezd
k ateliéru v Rychalticích. Rovněž byl vy-
budován přístupový chodník k lávce pro
pěší ke „koupališti“ ve Sklenově. Celková
délka těchto přístupových chodníků činí
cca 197 bm. V současné době probíhají
na této stavbě terénní úpravy a poté zač-
nou sloužit našim občanům i návštěvní-
kům Hukvald. 

Během měsíce října byla rovněž opra-
vena vnější omítka na márnici a vstup-
ních pilířích brány hřbitova na Hukval-
dech. Částečné tam byly vykáceny
vzrostlé stromy a některé stromy byly
ořezány. K úpravám zeleně na hřbitově
došlo na základě stížností občanů na po-
škození hrobů kořeny stromů a znečiště-
ní listím a jehličím. I tyto opravy a údržba
na hukvaldském hřbitově přispějí k lepší-
mu vzhledu naší krásné obce. 

A jak se obec připravuje na nadcházejí-
cí zimní období: 

Provedla se montáž nových sněhových
zachytávačů na rodném domě LJ na Hu-
kvaldech a DPS ve Sklenově. Zábrany na
střechu DPS při vlastní výstavbě nebyly
umístěny a padající sníh v zimě ohrožo-
val jeho obyvatele. Na rodném domě LJ
byl při rekonstrukci budovy umístěn
chybný typ zachytávačů a v důsledku
toho docházelo opakovaně k poškození
okapů a přilehlé střechy rodinného
domu pana Pustějovského. Obec v sou-
časné době zakoupila výkonnou sněho-

vou frézu, která bude garantem zimní
údržby chodníků, kterých je v naší obci
cca 3,5 km.

Končí nám volební období, ve kterém
se podařilo realizovat projekty: chodník
pro pěší v Dolním Sklenově a v Rychalti-
cích, autobusové zastávky, vodovod Pod-
lesí – Podhoří, kabelová televize, internet,
„Jednotný komunikační styl“, rekon-
strukce přízemí a altánku rodné školy
Leoše Janáčka, opravy místních komuni-
kací atd. Všechny tyto a další investiční
akce přispěly ke zlepšení života našich
občanů a přitažlivosti obce Hukvaldy pro
návštěvníky od nás i z ciziny.

Ing. Ladislav Foldyna

Zjistili jsme, zeptali
jsme se

Zastupitelstvo obce na svém posled-
ním jednání udělilo čestné občanství
Obce Hukvaldy paní Livii Klausové, první
dámě České republiky. Pro návrh předlo-
žený starostou Petrem Sobotíkem hlaso-
valo 11 zastupitelů z 13 přítomných.
Čestné občanství bylo uděleno jako výraz
úcty a díků za šíření dobrého jména ČR
a podporu obce Hukvaldy a také každo-
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roční převzetí záštity nad Mezinárodním
hudebním festivalem Janáčkovy Hukval-
dy a bylo paní Livii Klausové předáno sta-
rostou obce v pátek 27. října na Pražském
hradě.

Poslední jednání zastupitelstva obce
v tomto volebním období projednalo
a posléze odsouhlasilo poskytnutí fi-
nančních prostředků z rozpočtu obce na
dofinancování projektu „Šatny TJ Sokol
Hukvaldy“ v celkové výši 13,5 mil. Kč). Je
to závazek obce poskytnout TJ Sokol Hu-
kvaldy 2,6 mil. Kč v případě získání dota-
ce z grantu Programu podpory rozvoje
a obnovy materiálně technické základny
sportu a tělovýchovy .

Stodola bývalého panského dvora na
Hukvaldech, u níž se ve střední části pod
tíhou sněhu v letošní zimě propadla stře-
cha, bude na základě smlouvy s firmou
Šmíra Print upravena tak, že bude v této
části střecha rozebrána a zdi zabezpeče-
ny proti nepřízni počasí. Toto rozhodnu-
tí bylo učiněno na základě statického po-
souzení stavby, podle něhož by nebylo
možné střechu opravit. Náklady na de-
molici budou firmě kompenzovány po-
skytnutím materiálu ze zbourané části
dřívější stodoly.

Starosta Hukvald, pan Petr Sobotík
s manželkou se zúčastnil na pozvání pre-
zidenta České republiky recepce, která se
konala dne 28. října u příležitosti státní-
ho svátku Dne samostatnosti na Praž-
ském hradě. 

Sedlnické televizní studio Sněženka
natočilo šot o sklenovském krmáši. Jak je
to s krmáši, které jsou v naší obci slaveny
natřikrát, objasnil pan farář P. Dariusz
Jedrzejski. Obec má čtyři místní části

a dva kostely, takže občané Dolního Skle-
nova slaví krmáš čtvrtou záříjovou neděli
v Rychaltickém kostele sv. Mikuláše, za-
tímco obyvatelé Horního Sklenova jdou
na mši do hukvaldského kostela sv. Max-
miliána. Rychaltičtí slaví krmáš třetí ne-
děli v říjnu, na Hukvaldech bývá krmáš
o svaté Kateřině 25. listopadu. 

Televizní štáb navštívil také dolnoskle-
novskou hospodu U zastávky, kde se o kr-
mášovém pondělí sešli sousedé, aby si
zazpívali při harmonice. Zavzpomínali
na dřívější krmáše, kdy byly u hospody
kolotoče, v sále se tančilo v neděli — za-
čínalo se vpodvečer — a tanec pokračo-
bal v pondělí od rána. 

Naši občané, kteří jsou připojeni na ka-
belovou televizi, mohli pořad sledovat na
Infokanálu.

ZZZZ     nnnn aaaa šššš iiii cccc hhhh     šššš kkkk oooo llll

Několik informací
z mateřské školy

Ve školním roce 2006/2007 má mateř-
ská škola tři smíšené oddělení. To zna-
mená, že do jednoho oddělení chodí dětí
od 2,5 do 6,5 let. Celkem máme zapsáno
55 dětí. V I. oddělení — Veverky 20 dětí,
v II. oddělení — Motýlci 14 dětí a v III. od-
dělení — Krtečci 21 dětí. Věkové složení
dětí je následující:

děti mladší 3 let: 1 
děti 3—4 leté: 16
děti 4—5 leté: 13
děti 5—6 leté: 22
děti starší 6 let: 3
Z celkového počtu je 32 dívek a 23

chlapců. O všechny tyto děti pečují 4 uči-
telky. Paní učitelka Marie Hodinářová,
Hanka Kuželová a Vladimíra Nevludová
pracují na 100% úvazek, paní učitelka
Dana Musálková na 60% úvazek. Provoz
mateřské školy je od 6. 30 hodin do 15. 30
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hodin. Mateřská škola připravuje pro le-
tošní rok tyto aktivity:

— kurz předškolního plavání
— školu lyžování
— školu v přírodě.
Děti z naší mateřské školy navštěvují

tyto zájmové aktivity:
— soubor Lašánek — 10 dětí
— Mažoretky — 7 dětí
— tenis — 2 děti
Také jako v předchozích letech je v čin-

nosti logopedický kroužek — náprava
vadné výslovností u dětí. V letošním roce
pod vedením logopedické asistentky
Drahomíry Kuchařové.

Mateřská škola pracuje podle vlastního
vzdělávacího programu Pod starým hra-
dem. Nepřevzali jsme žádný model vzdě-
lávacího programu, ale vzhledem k pod-
mínkám naší mateřské školy jsme si vy-
tvořili program vlastní. Opíráme se
o krásné přírodní prostředí v okolí naší
školy a o kulturní tradice obce. 

Mateřská škola ve spolupráci s rodiči
připravuje opět několik akcí, které se ko-
nají po celý školní rok.

Přejí všem dětem i zaměstnancům dny
plné pohody, klidu a příjemnou atmosfé-
ru po dobu celého školního roku, aby-
chom mohli splnit všechny cíle a záměry,
které jsme si pro letošní školní rok vytyčili.

Paed.Dr Nevludová Vladimíra,
vedoucí učitelka MŠ 

Jízda zručnosti
První akcí, která se konala pod hlavič-

kou mateřské školy a SRPŠ, byla jízda
zručnosti. Pro děti jsme připravili dráhu,
na které musely prokázat nejen zručnost
v jízdě na dopravním prostředku, ale také
znalosti „předpisů“. Malí řidiči traktoru,
tříkolek, koloběžek a kol projížděli slalo-
mem, museli zastavit na čáře, podjet pod
překážkou, přejet most, zastavit před
přechodem pro chodce. A aby toho neby-
lo málo, museli prokázat znalosti doprav-

ních značek, dopravních prostředků
a signalizace. Kdo všechno splnil obdržel
od „policisty“ řidičský průkaz. Všechny
děti obdržely medaili za snahu a pití —
samozřejmě nealkoholické, aby nepřišli
o své boby a řidičský průkaz. Celkovou
příjemnou atmosféru podpořilo i počasí
a zvědavé sluníčko se na nás po celou
dobu dívalo. Doufám, že se nám vydaří
i další akce.

Paed.Dr Nevludová Vladimíra,
vedoucí učitelka MŠ 

Tvorba školního
vzdělávacího
programu v ZŠ a MŠ
Leoše Janáčka
Hukvaldy

V souladu se zákonem č. 561/2004 Sb.,
o předškolním, základním, vyšším od-
borném a jiném vzdělávání a schválením
Rámcového vzdělávacího programu pro
základní vzdělávání (RVP ZV) musí každá
škola vypracovat svůj vlastní školní vzdě-
lávací program (ŠVP ZV), který musí
schválit školská rada a začít podle něj
vzdělávat od 1. 9. 2007.

Mateřská škola pracuje podle nového
vzdělávacího programu již třetím rokem. 

Tvorba ŠVP ZV dává možnost svobod-
ně formulovat představy o nejvhodnější
podobě vzdělávání na dané škole. Dává
především příležitost k propojení úsilí
a zkušeností jednotlivých učitelů, které
by mělo vést k vytvoření společné před-
stavy o tom, jaké postupy zvolíme k reali-
zaci požadavků RVP ZV na škole (výchov-
né a vzdělávací strategie školy), jak je bu-
deme zajišťovat (promyšlená organizace,
vhodné klima, fungující vztahy aj.), jaký
vzdělávací obsah zvolíme a jak jej přizpů-
sobíme potřebám žáků a podmínkám
školy (dohoda o specifikaci očekávaných
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výstupů, o výběru, rozčlenění a propoje-
ní učiva), jak budeme společně působit
na žáky, jejich rodiče, partnery školy
apod. Dává nebývalou možnost promýš-
let a projednávat množství společných
úkolů i problémů, vede k týmové práci,
posiluje potřebu dalšího vzdělávání —
zkrátka navozuje nový styl práce jednot-
livců i školy jako celku.

ŠVP ZV má být podkladem pro ucelený
systém hodnocení žáků i pro sebehodno-
cení (autoevaluaci) činnosti školy na růz-
ných úrovních.

ŠVP ZV bude fungovat jako prostředek
propagace školy a jejich záměrů. Dává
možnost profilovat školu „na míru“
podle potřeb i zájmů žáků a požadavků
jejich rodičů, podle konkrétních podmí-
nek i tradic školy, podle záměrů regionu,
požadavků na trhu práce apod.

Rodiče by mělo v ŠVP ZV zajímat pře-
devším, na co klade škola ve vzdělávání
důraz, jaký styl práce prosazuje, jaká je
povinná, volitelná i zájmová vzdělávací
nabídka školy, jaký je systém hodnocení
žáků, jak škola zajišťuje vzdělávání žáků
se speciálními vzdělávacími potřebami
a žáků mimořádně nadaných atd.

Škola by měla vytvářet podmínky
k tomu, aby se žáci chtěli učit (dlouhodo-
bě, celoživotně), aby byli motivováni pro
učení, poznávání, zkoumání, praktické
činnosti a aktivně se zapojovali do proce-
su vzdělávání. Vzdělávat žáky tak, aby
mohli uplatnit své individuální předpo-
klady, aby se jejich vzdělávání odvíjelo od
jejich převažujících zájmů, schopností,
reálných hranic možností. Umožnit
žákům se speciálními vzdělávacími po-
třebami i žákům nadaným začlenit se do
kolektivu běžné populace. Zdůraznit ve
výuce vytváření klíčových kompetencí
(soubor dovedností, vědomostí, schop-
ností, postojů a hodnot, jako komplexní
„výbavu“, kterou žáci v průběhu základ-
ního vzdělávání získávají a která jim
umožní efektivněji jednat a lépe využít
všeho, čemu se naučili).
• Kompetence k učení
• Kompetence k řešení problémů

• Kompetence komunikativní
• Kompetence sociální a personální
• Kompetence občanské
• Kompetence pracovní

Škola by měla klást důraz na komuni-
kační schopnosti, toleranci, solidaritu,
spolupráci, praktické řešení problémů,
na péči o zdraví (své, komunity, přírody),
na vztah ke kultuře a kulturnosti, na ori-
entaci v potřebách občana a člověka,
který bude vstupovat do občanského ži-
vota a na trh práce. Vést žáky k samostat-
nosti, odpovědnosti a rozhodnosti v běž-
ných i výjimečných životních situacích.

Utvářet důstojné a zdravé prostředí,
v němž je vztah k žákům chápán a uplat-
ňován jako vztah k partnerům a účastní-
kům vzdělávání.

Dalším novým pojmem RVP ZV jsou
průřezová témata, která prolínají celým
vzdělávacím procesem: 
• Osobnostní a sociální výchova
• Výchova demokratického občana
• Výchova k myšlení v evropských a glo-

bálních souvislostech
• Multikulturní výchova
• Environmentální výchova
• Mediální výchova

Vzdělávací obsah základního vzdělání
je orientačně rozčleněn do devíti vzdělá-
vacích oblastí:
• Jazyk a jazyková komunikace (Český

jazyk a literatura, Cizí jazyk)
• Matematika a její aplikace (Matemati-

ka a její aplikace)
• Informační a komunikační technologie

(Informační a komunikační technologie)
• Člověk a jeho svět (Člověk a jeho svět)
• Člověk a společnost (Dějepis, Výchova

k občanství)
• Člověk a příroda (Fyzika, Chemie, Pří-

rodopis, Zeměpis)
• Umění a kultura (Hudební výchova, vý-

tvarná výchova)
• Člověk a zdraví (Výchova ke zdraví, tě-

lesná výchova)
• Člověk a svět práce (Člověk a svět

práce)
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Naše základní škola navazuje na dlou-

holetou tradici školství na Hukvaldech,
má podporu zřizovatele, dobré materiál-
ní podmínky a kreativní, stále se vzdělá-
vající pedagogický kolektiv. Koordinátor-
kami Školního vzdělávacího programu
jsou určeny Mgr. Lenka Nevludová a Mgr.
Vanda Perničková za technické podpory
Eduarda Škvary.

Žáci pod vedením paní učitelky Nevlu-
dové vytvářeli návrhy na logo školy. Nej-
výstižnější vytvořil Jakub Hrček a žáci jej
společně dotvořili. Motto vychází z výro-
ku hudebního skladatele a významného
rodáka Leoše Janáčka. 

„DRŽÍM SE
KOŘENŮ ŽIVOTA

A ROSTU“

A jak mottu rozumějí žáci 6. ročníku?
„Já si představím žáka, který se učí

a získává nové schopnosti do života.“

„Když se učím, tak postupuji pořád dál
a čím lépe se učím, tím lepšího výsledku
dosáhnu.“

„Já si myslím, že si mám vážit svého ži-
vota a přírody.“

„Myslím si, že to znamená, že žijeme
s rodiči a od nich získáváme moudrost,
střechu nad hlavou, různé rady a lásku.“

Je před námi v přípravě hodně práce,
ale rozhodně nám nechybí nadšení. Jde
hlavně o to, aby žáci neseděli jenom v la-
vicích a pasivně neposlouchali výklad
učitele. Plán práce na každý školní rok je
toho důkazem. Jestliže jedeme s dětmi na
školu v přírodě, za ten týden dochází
k většímu rozvoji klíčových kompetencí
než za podstatně delší dobu ve škole.
Stejně tak je to při lyžařském výcviku,
plaveckém výcviku, zájezdech do kina,
divadla, při projektových dnech — Den
Země, cvičení v přírodě, olympijském
dnu apod. Součástí školy je společenský
sál a obecní knihovna, které jsou pro tyto
akce využívány. 

Mgr. Alena Lévová, ředitelka školy

ZZZZ    ffffaaaarrrrnnnnoooossssttttiiii

Koncem října byla dokončena výměna
staré elektroinstalace v kostele sv. Miku-
láše v Rychalticích. Po dobu prací, které
prováděla firma Hanzelka-Robenek
z Kopřivnice, se bohoslužby konaly na
faře. O perfektní úklid po dokončení
úprav se postaraly rychaltické a sklenov-
ské ženy. Aktuálně čekáme na dodavku
objednaných svítidel a revizní správu.
Konečné náklady tohoto díla budou
známy v listopadu.

Počátkem září se uskutečnila již druhá
Zahradní slavnost na farní zahradě, letos
to bylo u příležitosti dožínek. Byl připra-
ven zvěřinový guláš, pečení pstruzi, kolá-
če i pivo na čepu. Návštěvníci poseděli,
popovídali si, pochutnali si na připrave-

ných dobrotách. K dokonalosti chyběla
hudba, snad to vyřešíme na příští rok
(foto, autor P. Dariusz Jedrzejski)



Chtěl bych se srdce poděkovat všem
pomocníkům, dělníkům, sponzorům,
kteří se podíleli na provedených opra-
vách, nebo akcích. To díky Vám jsme
mohli toho tolik udělat!

P. Dariusz Jedrzejski
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Na rychaltickém hřbitově se nacházejí
dvě hrobky kněží. Náhrobky včetně kry-
cích desek byly opraveny, přebroušeny.
Práce prováděl pan Štefek z Kozlovic.
Úpravy si vyžádaly náklady 8 000 Kč. Byly
hrazeny s darů věřících. 

MMMMiiiinnnnuuuulllloooosssstttt    aaaa    ppppřřřřííííttttoooommmmnnnnoooosssstttt

Jak se volil burmistr
Ve Smolíkově kronice je psáno:
„Roku 1849 byly první volby do zastu-

pitelstva obecního. Burmistrem byl Josef
Matula, rolník č. 8 v Horním Sklenově,
nar. 1818, zemřel 1895. Prvním radním p.
František Ott, bývalý vrchní, druhým rad-
ním p. Jan Marek, fojt, třetím radním
František Uhlář z Hukvaldův.

Skládání slibu se dělo v chrámu Páně
rychaltickém před vystavenou velebnou
svátostí oltářní slavnostním způsobem
za zvuku hudby a bubnů. Zdejší lid před-
stavoval sobě předem tu přísahu násle-
dovně: Burmister položil dva prsty pravé
ruky na monstranci a radní s výborem po
dva prsty na burmistra.

Nejdřív skládal přísahu burmister
a potom všichni radní společně. Celý



QQQQHukvaldsk˘ obãasník 13
výbor obecní musel být přítomen. Po vy-
konaném Te Deum ubíralo se celé zastu-
pitelstvo obecní v průvodu hudby do
šenku Josefa Smolíka a hudba střídavě se
zpěvem hrála: Sláva mu, sláva mu, bur-
mistrovi našemu. Totéž radním i výborní-
kům zpíváno bylo. Pan vrchní pronášel
blahopřání správě obecní s doložením,
že již c. k. úřadové ve spojení s občany
budou a vrchnosti více sloužiti nebudou.
Pak přátelsky všem podával ruce. Při prv-
ním shromáždění občanů p. fojt Jan
Marek připomínal, že císařští úřadové
zdarma lidem sloužiti budou, takže se
sedlák do roka baranem oplatí.“

Rychaltická kronika ve svých zápisech
do doby prvních voleb do obecní samos-
právy sice nesahá, z rukopisu pana To-
mančáka jsem však vyčetla, že prvním ry-
chaltickým burmistrem byl Franc Peterek
z čp. 81 (tenkrát to byla zájezdní hospoda
při císařské silnici). K ruce měl dva radní
a šestičlenný výbor. Radními byli Franti-
šek Kuzník a Josef Kahánek, výborníky
Josef Kološ, Josef Unterkricher, Josef Ja-
lůvka, Johan Volný, Josef Volný, otec chu-
dých, a Josef Pělucha, kasíř obecní. Pan
Tomančák také zaznamenává, že za služ-
bu se platilo burmistrovi i radním, výdaje
byly také na papír, inkoust, odměna po-
slům, výdaje při volbě burmistra, od roku
1853 si obec předplácela noviny. 

Karla Klečková

Krmáš
Krmáš — vžitý pojem, svátek nás zdej-

ších, svátek našich předků, našich dětí.
Těšíme se na něj všichni.

Hlavně proto, že se sejdeme, popovídá-
me, všechny pohostíme. Ani se nechce
připomínat, jaké starosti s tím dnem
máme my ženy? Vaříme, pečeme, smaží-
me, chystáme.

S krmášem jsou však i jiné — možná
trochu zapomenuté zvyky. Vzpomíná
paní Marie Rožnovská:

„Tak na krmáš to bylo tak. V pondělí
ráno šli všichni do kostela. My roby na
mšu, ale chlapi většinou hned na hřbitov.
Proč, No proto, aby povzpomínali nad
hroby svých zesnulých kamarádů, souse-
dů, příbuzných i spolužáků. Po mši už
pod kostelem čekala hudba. Řízným po-
chodem nás doprovodila do hospody.

V sále (dnes obchod Potraviny) se
hrálo, tancovalo, zpívalo, juchalo. Prostě
bylo veselo.“

Něco málo z těchto zvyků zůstalo.
U kostela už sice nečekají muzikanti, sál
už není. A co tedy zůstalo?

Chlapi se pořád scházejí na hřbitově na
stejných místech. Postojí u hrobů, za-
vzpomínají. Uctí, ty, co už tady s námi
nejsou. Možná na jejich památku malič-
ko připijí z „plaskačky“. Pak jdou společ-
ně do hospody. Do té naší Na zastávce.
Tam je to pondělní krmášové dopoledne
opravdu zvláštní atmosféra. Chlapi v ob-
lecích, nažehlených košilích, vázankách.
Ženská ani jedna. vaříme přece sváteční
oběd.

Chlapi se veselí, zpívají. K tomu jim na
harmoniku vyhrává Luboš. Náš Luboš
Piskoř. Hezké, ne?

Jana

Staré a nové tradice
ve sklenovském
minipivovaru 

Začíná zase žloutnout listí, je tedy čas
ohlédnout se za letošní pivní sezónou.
Z hlediska pivaře to byla sezóna velmi ús-
pěšná, neboť léto bylo opravdu dlouhé
a parné, a tak žíznivci mohli dosytosti vy-
chutnat posezení na „žumpě“ u našeho
kvasnicového piva. Dá se říci, že sorti-
ment je již vytříben. Neujala se nám kvas-
nicová desítka, proto pro příznivce slab-
šího moku budeme držet i nadále Rade-
gast. U více stupňových druhů je to však
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jinak. Stabilně vyrábíme Hukvalský dva-
nástistupňový ležák. V letních měsících
ho doplňujeme černou kvasnicovou je-
denáctkou a k různým příležitostem vaří-
me čtrnáctistupňové polotmavé pivo.
Tento druh je hodnocen většinou ná-
vštěvníků jako nejlepší. To potvrdila
i účast na dvou pivních festivalech — na
hradě Hukvaldy a ve Štramberku. Myslí-
me si, že jsme s Hukvaldským pivem ne-
udělali ostudu.

Během tohoto roku jsme zavedli, zdá
se, novou tradici v naší hospodě, a tou
jsou pravidelně měsíčně pořádané Tva-
růžkové hody. Když jsme do toho šli po-
prvé, měli jsme opravdu obavy, zda je to
správný tah. Ale hned napoprvé jsme zji-
stili, že jsme volili správně. Co tedy nabí-
zíme? Menu se skládá ze čtyř druhů tva-
růžkových pochoutek. Tvarůžková pěna
se používá na jednohubky, pomazánkou
mažeme chleba a podáváme s cibulí, třetí
chod tvoří tvarůžkový salát, který je ob-
dobou salátu bramborového, avšak
brambory nahradíme tvarůžkami, no
a vrcholem gurmánského zážitku je to-
pinka dvou barev. Samozřejmě uvažuje-
me i o nových pochoutkách, takže se mají
milovníci „smradlavých koleček“ na co
těšit. Nutností je zapít jídlo, jak jinak než
kvasnicovým pivem. Aby však nešlo
jenom o konzumaci, využijeme hudeb-
ních schopností všech zúčastněných ke
společnému zpívání s harmonikou a ky-
tarou. Tento bod programu se stává stále
oblíbenějším a spousta pravidelných

hostů se vrací také právě kvůli živé
hudbě.

Také se snažíme obnovit tradice staré.
V posledních letech skomírá zájem míst-
ních lidí o sklenovský krmáš. Vy starší si
pamatujete nedělní zábavy pro mladé
a pondělní krmáš, přímo z kostela do
hospody. Tak tomu bývalo v Rychalticích
i v Dolním Sklenově, v dávnějších časech
i na Hukvaldech. Bohužel doba je dnes
jiná a tradice pomalu zaniká. Řekli jsme
si že se pokusíme to změnit. Po letošním
krmáši musím říci, že se to pomalu daří.
Vsadili jsme v pondělí na komorní pro-
středí opět s živou hudbou a více než kla-
sickou zábavu s tancem prosazujeme
sousedské posezení s harmonikou. Asi
mi dají všichni zúčastnění za pravdu, že
letos se nám to povedlo. Atmosféra byla
vynikající a zpívalo se z plných plic. Také
televize Sněženka, která přijela naše po-
čínání natočit, neměla dlouho šanci do-
stat se k nějakému interviev, protože
jsme pěli vlastně v kuse. Nakonec si paní
redaktorka zazpívala s námi a myslím, že
se jim to velmi líbilo.

Na závěr nezbývá než dodat, že bude-
me v tomto úsilí pokračovat, a že se staré
i nové tradice budou nadále upevňovat
a rozvíjet.

Za minipivovar v Dolním Sklenově
Lubomír Piskoř

Ještě o krmáši
Ano, i v Rychalticích se krmáš držel dva

dny. V neděli začala taneční zábava v pět
hodin, v pondělí se tančilo od rána. Dnes,
kdy v místní části Rychaltice není větší
sál, je krmáš komorní záležitostí, stejně
jako ve Sklenově. Letos byla zábava v hos-
tinci U Richarda v sobotu a v neděli.

Před více než dvaceti lety, to bylo po re-
konstrukci bývalého kulturního domu
s nově vybaveným sálem, se staly dvě pří-
hody, o nichž se nějakou dobu vyprávělo.
Mnozí si na ně ještě jistě vzpomenou.
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Obě se odehrály na krmášové pondělí. Ta
první začala sázkou mezi již v poněkud
povznesené náladě se nacházejícími sou-
sedy. Ten jeden pravil, že do sálu přijede
na koni. Ten druhý pravil, že to neudělá.
Tak se prý vsadili. Po nějaké době do sálu
mezi tančící páry fakt vkráčel kůň. Za-
vládlo pochopitelné zděšení. Naštěstí se
kůň po chvilce vydal k východu a sál
opustil. Nikomu neublížil, snad ani kob-
ližky po něm nezůstaly. 

Ta druhá se stala o rok později. Tanec
se jaksi ztuha rozbíhal, podrážky po par-
ketách vůbec neklouzaly. Na parketu
chyběl vosk. Pan kapelník prý, aby to
nějak napravil, skočil naproti do samo-
obsluhy, za chvíli se vrátil vydatně podla-
hu v sále posypal. Po chvíli se ze všech
stran ozývalo kýchaní, po našem pčíkání.
On to byl totiž parket posypán mýdlovým
práškem.

Ani u jedné příhody jsem nebyla,
účastnice krmáše mi je vyprávěla. Takže,
jak jsem koupila, tak prodávám.

Karla Klečková

Vernisáž
Dne 5. 9. 2006 proběhla v Ostravě v ga-

lerii Belstyl vernisáž obrazů našeho rodá-
ka Antonína Kroči. Zároveň byly předsta-
veny sochy Antonína Kroči juniora. Gale-
rie Belstyl se nachází v upravených pro-
storách národní technické památky na
Sokolské ulici. Mistr zde představil 91 ob-
razů, převážnou část tvořily portréty
a akty ostravských a světových osobností.
Portréty byly vystavovány 1. poschodí.
Mohli jste uvidět portrét čestné občanky
Hukvald paní Lívie Klausové, z našich ob-
čanů portréty pana starosty Petra Sobotí-
ka, pana Pavla Bernatského, pana Jiřího
Mati, pana Věňka Švorčíka, dále také

KKKKuuuu llll tttt uuuu rrrr aaaa

třeba portrét paní doktorky Chalupové
a mno-ha jiných. Výstava byla opravdu
rozsáhlá. Úvodní slovo pronesl a tím vý-
stavu zahájil ředitel ostravského Domu
umění Mgr. Petr Beránek. Krátkým kul-
turním vystoupením Mistra jistě potěšila
sólistka Národního divadla moravsko-
slezského pani Erika Šporerová. Obzvláš-
tě se mi líbila závěrečná ukázka z muzi-
kálu Cats, kterou s paní Šporerovou zaz-
pívala paní Mariana Pillarová. Samozřej-
mě byl také přítomen a několik slov pro-
nesl také dlouholetý přítel mistra Kroči
docent Petr Holý. Vernisáže měla boha-
tou účast a byla přijata s velkým zájmem.

Mgr. Šárka Polochová

Křest knihy
„Hukvaldy
Leoše Janáčka“

Nikde jsem v historii naší obce neza-
znamenala takovou událost, jakou byl
křest vůbec jakékoliv knihy. Až byla po-
křetěna kniha nazvaná Hukvaldy Leoše
Janáčka.

Slavnost se odehrála v neděli 24. září
v zahradě u Památníku Leoše Janáčka na
hukvaldském Podoboří. Za krásného
slunného počasí příchozí vítala cimbá-
lovka pana Vladana Jílka. Průvodního
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slova se ujal pan ing. Milan Palák, jeden
z autorů knihy, po něm několika větami
knihu přiblížil i správce Památníku Leoše
Janáčka pan Karel Dohnal. Autorům po-
gratuloval a knize, kterou pokřtil hudební
skladatel Milan Báchorek, popřál úspěch
na cestě ke čtenářům starosta obce pan
Petr Sobotík. Zájemci si mohli knihu za-
koupit a nechat autory podepsat. Mohli
si ve sklepních prostorách Památníku
prohlédnout některé z fotografií. Křest
završilo posezení za doprovodu cimbá-
lovky v restauraci Pod hradem, kam Janá-
ček chodíval. Majitel pan Antonín Kuboš
sponzoroval připravené pohoštění. 

Autoři zmiňovaného půvabného díla
pan Karel Dohnal, pan ing. Palák a pan
Stanislav Fojtík ho připravovali k vydání po
tři roky. Díky sponzorství pana ing. Kruží-
ka se jim podařilo překonat finanční potí-
že a kniha mohla být dokončena a vydána.

Základem této pozoruhodné publikace
jsou fotografie hukvaldského řídícího
učitele Jindřicha Dohnala pořízené na
skleněné desky, které jeho vnuk Karel Do-
hnal opatruje. Ten s panem inženýrem
Palákem, který je velkým obdivovatelem
Leoše Janáčka, a fotografem panem Sta-
nislavem Fojtíkem z velkého množství
snímků s náměty z Hukvald i ze života
hukvaldského slavného rodáka, poříze-
ných v letech 1890 až 1928, vybral kolem 60
fotografií. Ty pak pan Fojtík svým umem
ze skleněných fotografických desek vy-

tvořil snímky dokumentující život na Hu-
kvaldech v době, kdy byly panem Dohna-
lem vyfotografovány. Kniha byla nazvána
Hukvaldy Leoše Janáčka proto, že v té
době Janáček Hukvaldy velmi často nav-
štěvoval a na mnoha fotografiích také je. 

Jindřich Dohnal, řídící učitel na Hu-
kvaldech v letech1901 až 1929, byl pozo-
ruhodnou osobností. Budete-li si číst ve
starých dokumentech, setkáte se s jeho
jménem v mnoha oblastech veřejného
života na Hukvaldech na konci 19. a po-
čátku 20. století. Byl dlouholetým regen-
schorim v hukvaldském kostele, hudeb-
níkem. Byl po mnoho let předsedou čte-
nářsko-pěveckého spolku. Nejen předse-
dou, ale také režisérem divadelních před-
stavení, dirigentem pěveckého sboru. Byl
rovněž významným činovníkem v hasiči,
nejen na Hukvaldech, ale zastával funkci
v hasičské župě. V sokolské kronice se
dočteme, že byl starostou hukvaldského
Sokola. Přispěl nejrůznějšími exponáty
do muzejních sbírek, zajímal se o archeo-
logii i o historii hukvaldského panství, byl
i literárně činný. Určitou dobu byl v pří-
buzenském poměru s Leošem Janáčkem,
byl manželem jeho sestry Josefy.

Je dobře, že tato hukvaldská osobnost
byla připomenuta vydáním knihy Hu-
kvaldy Leoše Janáčka.

Karla Klečková
(autor fotografii Stanislav Fojtík)
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Hrad Hukvaldy — sezóna 2006
HRAD HUKVALDY
Popis:
Původně gotický hrad, postavený na

vysokém vrchu nad údolím řeky Ondřej-

nice, katastrální území Sklenov. Je jednou
z největších zřícenin ve střední Evropě
a druhou největší na Moravě. 

Právní náležitosti:
Muzeum Beskyd Frýdek-Místek je přís-

pěvkovou organizací Moravskoslezského
kraje a je také správcem hradu Hukvaldy,
který provozuje nájemce Fond Janáčkovy
Hukvaldy.

Sezóna 2006:
Letošní sezóna hradu Hukvaldy byla

jiná než minulá léta. Po změnách ve ve-
dení „Fondu Janáčkovy Hukvaldy“ jsem
byl vybrán jako vedoucí provozu hradu.
Hrad bylo nutné převzít. Pro velké množ-
ství sněhu se to podařilo až koncem mě-
síce března. Do této doby jsem pracoval
na programu hradu pro letošní sezónu
(nutno podotknout, že v hodině dvanác-

té, poněvadž tyto záležitosti se provádějí
a smlouvají již v zimním období). Mým
úkolem bylo v této době mimo jiné také
obsadit hrad personálně tak, aby se stači-
lo po dlouhé zimě na hradě uklidit a při-
pravit se na jeho otevření k datu 1.
dubna. Vše se povedlo, kastelán, poklad-
ní i průvodci byli 1. dubna na svých mís-
tech. Sezóna byla zahájena. V dubnu bylo
otevřeno pouze o víkendech, od května
mimo pondělí každý den.

Z akcí, které na hradě proběhly, budu
zmiňovat jen ty významnější: Začátek
nebyl moc slavný, neboť první akci 29.
dubna — „Čarodějné reje na hradě Hu-
kvaldy“ — propršel celý den. V půlce mě-
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síce května byla již vydařená dvoudenní
akce — „Otvírání hradu“. Následovalo
několik menších akcí a v měsíci červnu
a září nové akce — večerní prohlídky
hradu v záři světel. V červnu pak ohňová
show. Měsíce červenec a srpen byly již
tradičně obsazeny hudebními vystoupe-
ními v rámci MHF JH. Velice navštívenou
akcí, jako v minulých letech, v závěru
měsíce srpna byla „Strašidla“. „Hukvald-
ský hradní pivní festiválek“ ve spolupráci
s ing. L. Piskořem — dobrá akce! Tolik
v krátkosti k programu hradu 2006.

Oprav na našem hradě se v letošním
roce mnoho neprovedlo. Opravily se
kousky vypadaného zdiva, odstranila se
jedna zřícená střecha po zimním období
(v „psinci“) a nyní se opravuje prolome-
ná střecha v hradním paláci, současně se

nyní staticky zajišťuje parkán, který na-
vazuje na hradní palác. Z drobné údržby
byla opravena vodoinstalace v domečku,
byly provedeny nátěry lavic a částečně
opravena podlaha v hradní mottě, obno-
veno zábradlí u třetí hradní brány.

Hrad Hukvaldy v letošní sezóně navští-
vilo asi 50 000 návštěvníků, přesná čísla
ještě nejsou k dispozici. Ze známých
osobností hrad letos navštívila například
paní Livia Klausová — manželka presi-
denta republiky, které letos v říjnu Zastu-
pitelstvo obce Hukvaldy udělilo čestné
občanství, dále to byl hejtman Evžen To-
šenovský, paní Wenigerová, sexuolog
Uzel a další osobnosti.

Pavel Bernatský
ved. provozu hradu Hukvaldy, sekretář FJH

Beskydská liga
V letošní sezóně jsme byli účastníky

Beskydské ligy. Do této ligy se započítá-
valo 12 pohárových soutěží, bohužel ne
všech jsme se zúčastnili. Nejdříve všech-
no začalo soutěží v Malenovicích, kde
byly naše ženy nejlepší z družstev, která
se účastnila této ligy a hned na první sou-
těži získaly 3 body za první místo. Naši
kluci skončili mezi účastníky Beskydské
ligy 3. Další ze soutěží která se započítá-
vala do ligy byla soutěž v Bystrém. Tuto
velice atypickou soutěž naše ženy opět
vyhrály, muži byli bohužel diskvalifiková-
ni. Následující kolo ligy se konalo v Pal-
kovicích, na této soutěži ženy skončily
z ligy 2. a muži opět třetí. Jako další byli
pořádáním kola Beskydské ligy pověřeni
hasiči z Nižních Lhot. Tahle soutěž do-
padla pro naše družstva stejně jako sou-
těž v Bystrém, ženy vyhrály, muži byli
opět diskvalifikováni. Následující kolo se
konalo v Nové Vsi. Ženy byly mezi účast-
nicemi Beskydské ligy opět první a toho-
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to stejného umístění se podařilo dosáh-
nout i našim mužům. A poté následovaly
další kola jako jsou Hukvaldy, kde se
muži umístili mezi družstvy z ligy sedmí
a ženy skončily opět druhé. Dále násle-
dovala soutěž ve Lhotce, této soutěže se
nezúčastnil ani jeden z našich týmů z dů-
vodu reprezentace okresu F–M na kraj-
ském kole v požárním sportu. Mezi po-
sledních 5 kol Beskydské ligy patřila sou-
těž pořádaná hasiči z Kozlovic. Na této
soutěži se ženám opět zadařilo a skončily
první, muži do ligy 2. Dalším z posled-
ních 4 sborů pořádajících kolo ligy byl
náš tým z Rychaltic. Z této soutěže si ženy
odvezly pouze jeden bod za účast a muži
si jich odvezli 13 za druhé místo. Na sou-
těži ve Pstružím získaly ženy 3 body
a muži 11. Předposlední soutěž byla sou-
těž na Ostravici, kde ženy ligu opět vyhrá-
ly a muži byli druzí. A poslední soutěží
ligy byla soutěž ve Fryčovicích, naše ženy
se zde umístily 2. a muži nebyli hodnoce-
ni. Ve výsledném pořadí beskydské ligy se
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muži umístili na 6. místě a ženy tuto ligu
ve své kategorii ovládly a zvítězily s ná-
skokem 8 bodů.

Lenka Rožnovská

Hasičská soutěž
na Hukvaldech

V pátek dne 8. 9. 2006 pořádali hasiči
z Rychaltic soutěž v požárním útoku na
hukvaldském parkovišti u hotelu. Závodit
se začalo zhruba ve 20.30 hodin. Tato
soutěž se konala již 3. rokem, jelikož se jí
zúčastnilo 49 soutěžních družstev, patří
tato soutěž mezi ty prestižnější. Z celko-
vého počtu soutěžních kolektivů soutěži-
lo 12 v kategorii žen a zbylých 37 závodi-
lo v konkurenci mužů. Jako první se na
dráhu vydali muži z Rychaltic, ovšem pár
drobných chybiček znamenalo čas
17,457 sekundy, což není až tak špatné,
ovšem v dnešním požárním sportu roz-
hodují pouhé tisíciny sekundy a tenhle
krátký časový úsek odsunul naše kluky na
konečnou 13. příčku výsledného pořadí.
Naše ženy z Rychaltic se dostaly na start
s pořadovým číslem 8. Jejich pokus vypa-
dal od úplného začátku velice slibně,
ovšem jako již u našich mužů došlo k za-
váhání, které mělo za následek nesestřík-
nutí terčů, tudíž naše ženy nebyly v sou-
těži hodnoceny. Smůla obou našich
družstev ovšem neznamenala konec sou-
těže, protože na start měly přijít ještě
týmy z Trojanovic, Oprechtic, Kozmice
a další týmy, které umí předvést vynikají-
cí čas. V kategorii žen zvítězilo v letošním
ročníku noční pohárové soutěže druž-
stvo z Jistebníku a v kategorii mužů se ví-
tězstvím mohlo pyšnit družstvo Ostrava –
Bartovice. Toto družstvo nastoupilo na
start až kolem 2. hodiny ranní, byl to po-
slední požární útok, který byl ke shlédnu-
tí v rámci této soutěže, a chlapci z Barto-
vic soutěž zakončili opravdu stylově. Byl
to velice pěkně strávený večer a i přes ne-

příliš teplé počasí se zúčastnil také slušný
počet diváků a fanoušků. Tímto bychom
chtěli poděkovat zúčastněným občanům
za podporu požárního sportu v naší obci.

Lenka Rožnovská 

Pohárové soutěže
v měsíci září

V měsíci září se naše soutěžní družstva
z Rychaltic zúčastnila 9 soutěží. Hned
první zářijovou sobotu 2. září jsme se zú-
častnili dvou soutěží, a to soutěže ve
Frýdlantu nad Ostravicí, kde se naše ženy
umístily na 2. místě časem 18,559 sekun-
dy a muži obsadili 6. pozici s časem
15,733 sekundy. Z Frýdlantu jsme se vyda-
li rovnou na další soutěž, a to do Kozlovic.
V Kozlovicích dosáhli naši muži času 16,7
sekundy, který jim stačil na umístění na 5.
příčce. Ženy překonaly traťový rekord
v jejich kategorii a tuto soutěž vyhrály
časem 19,250 sekundy. Tato soutěž byla 8.
kolem Beskydské ligy. Další víkend se ko-
nala domácí soutěž, kde se muži umístili
13. a ženy svůj pokus nedokončily. I tahle
soutěž se započítávala do Beskydské ligy.
Ten stejný víkend v neděli 10. 9. jsme se
zúčastnili soutěže v Jistebníku, ovšem
z našich družstev soutěžily jen ženy. Na
tamější trati dosáhly času 21,170 a obsa-
dily 9. příčku. Dne 16. 9. jsme se zúčastni-
li již 10. kola Beskydské ligy. Hasiči ze Pst-
ružího pro nás, soutěžní družstva, připra-
vili velice náročnou trať, ovšem naše
družstvo žen si s tímto úkolem poradilo
velice dobře a se svým dosaženým časem
20,776 sekundy ovládly ženskou kategorii
a zvítězily. Muži dosáhli také pěkného
času, ovšem v silnější konkurenci v muž-
ské kategorii čas 18,486 sekundy zname-
nal 5. pozici. Poslední zářijový víkend
jsme se dne 23. 9. zúčastnili hned 4 soutě-
ží. Ta první se konala v Místku, ženy i přes
pád jedné z členek soutěžního družstva
dosáhly času 21,380 sekundy a umístily se
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zdravotních problémů. Proto jsme hleda-
li nové posily mezi místními občany
i těmi, kteří zde již nebydlí, ale mají v obci
své kořeny. Jak se nám to podařilo mohli
posoudit všichni, kteří se plesu zúčastni-
li. Zde je na místě poděkování všem, kteří
se podíleli na přípravě celé akce. K vyda-
řeným společenským akcím patřil i letní
večer, který se konal 21. července na výle-
tišti v Rychalticích. Přestože nás odpo-
ledne trochu postrašilo počasí, nakonec
vše proběhlo bez komplikací. O spokoje-
nosti návštěvníků určitě svědčilo i to, že
se někteří zdrželi až do svítání. 

Již tradičně před Velikonocemi se konal
sběr železného šrotu. Přestože nejsme je-
diní, kdo v obci tuto činnost provádí,
stále je co sbírat. My jsme shromáždili
přes 15 tun šrotu. Kromě toho, že tím zís-
káváme prostředky na naší činnost, je to
přínosem i pro obec, která na základě
předložení dokladů o odvezeném šrotu
získává finance od firmy Eko-kom. Ve
sběru budeme určitě i v budoucnu po-
kračovat, zde bych chtěl všechny spolu-
občany požádat o spolupráci.

Nedílnou součástí naší činnosti jsou
soutěže. Cílem je fyzická i odborná pří-
prava pro členy zásahové jednotky, ale
také rozumné využití volného času mlá-
deže. O tom, že se tyto oblasti dají sklou-
bit, svědčí zapojení hasičů, kteří dovršili
18 let, do zásahové jednotky sboru. V le-
tošním roce se 4 členové zúčastnili škole-
ní strojníků, z toho 3 ve věku 18 až 21 let.
Tyto teoretické poznatky si mohli ověřit
při praktickém cvičení, které pro sbory
z okrsku uspořádal v měsíci září SDH Hu-
kvaldy. Ve sboru ale nepracují jen muži.
V loňském roce se nám podařilo po delší
snaze sestavit i družstvo žen, které se do
všech aktivit pustily s nebývalým zá-
jmem. Jak se jim to daří můžeme posou-
dit z jejich výsledků. V letošní sezóně se
zúčastnily pěti desítek soutěží, na kte-
rých získaly přes 20 pohárů. O něco méně
soutěží se účastnili i muži, výsledková bi-
lance ale není tak oslnivá. Důvodem je
jednak větší konkurence v této kategorii,
ale hlavně pracovní vytížení soutěžících

na 3. místě. Při pokusu našich mužů se
časomíra zastavila na čase 15,91 sekundy,
což znamenalo 5. pozici. Další soutěž byla
zároveň 11. kolem Beskydské ligy a výji-
mečná byla tím, že jako jediná ze soutěží,
kterých jsme se letos zúčastnili, se v obou
kategoriích běželo na trať dlouhou 90 m.
Naše ženy se na téhle výjimečné soutěži
předvedly slušným časem 22,889 sekundy
a tento výkon jim postačil na 3. místo.
Muži dosáhli času 18,933 sekundy a umís-
tili se na 12. příčce konečného pořadí.
Další soutěží byla soutěž ve Větřkovicích,
které se zúčastnilo pouze družstvo mužů,
ovšem se dvěma děvčaty v týmu. S tímto
dalo by se říci „hendikepem“ dosáhlo
času 17,360 sekundy a obsadilo 6. pozici.
Poté následovala poslední soutěž tohoto
dne a to byla noční soutěž ve Fryčovicích,
která nesla název Fryčovický hrbol. Jak již
z názvu vyplývá, na této soutěži se běží do
kopce a ještě k tomu do zatáčky. V těchto
těžkých podmínkách dosáhly naše ženy
času 25,662 sekundy a skončily druhé.
U kluků se vloudila větší chyba a díky ní
nebyli v této soutěži hodnoceni. Tak tohle
byl sestřih našich výsledků na soutěžích,
kterých jsme se zúčastnili v září. Teď už
nás čeká pouze „Závod požárnické vše-
strannosti“, kterého by se mělo zúčastnit
naše družstvo dorostenek, družstvo žáků
a také bychom měli mít jednoho zástupce
mezi jednotlivci. 

Lenka Rožnovská

Činnost
SDH Rychaltice
v roce 2006

I v letošním roce jsme se pustili do pří-
pravy plesu s programem pochování
basy. Protože tato akce má v obci velkou
tradici, byl o ples zájem. Museli jsme však
řešit problém se zajištěním programu,
vyplývajícím z věku účinkujících a také
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a tím vynucené změny sestavy. Ale i pře-
sto se můžeme pochlubit úspěchy. 

Vyzdvihl bych postup do okresního
kola v požárním sportu, kde jsme mezi
dospělými měli zástupce naposledy
v roce 1969. Tento postup jsme vybojova-
li na okrskové soutěži, konané 6. května
v Dolním Sklenově. Naše ženy zde obsa-
dily 2. místo a protože vítězky z Kozlovic
nesestavily družstvo pro okresní kolo, vy-
užili jsme možnosti reprezentovat v obou
kategoriích. Pro tuto soutěž, která se ko-
nala 24. června v Třinci, jsme sáhli po po-
silách do řad kozlovických hasičů, kteří
mají v této oblasti bohaté zkušenosti. Zá-
vodili za nás Pavel Krpec, Jan Zeman, Eva
Habrnalová a Eliška Krpcová. I díky jejich
výkonům jsme obsadili v soutěži jednot-
livců v kategorii mužů 7 míst mezi první-
mi jedenácti, ženy se vešly do 13 nejlep-
ších také v počtu 7 soutěžících. Vyhráli
jsme i další disciplíny a tak jsme si vybo-
jovali, vůbec poprvé v historii sboru
a navíc v obou kategoriích, postup na
krajské kolo.

To se konalo 19. října v Krnově. Zde
jsme byli spíš sbírat zkušenosti, ale i tak
jsme určitě neudělali ostudu. Největším
úspěchem je vítězství žen v disciplíně po-
žární útok, celkově ženy skončily na 4.
místě, muži pátí. Tyto pěkné výsledky ale
nepřišly samy. Je za nimi spousta práce,
ať již při tréninku, kde nám hodně po-
mohli Libor Král z Kozlovic a Milan Žab-
čík z Frýdku, tak i několikaletá snaha při
shánění technického vybavení. Část poři-
zujeme z prostředků obecního rozpočtu,
ale také získáváme finance vlastní činnos-
tí a daří se nám oslovovat i sponzory.

Nejezdíme ale jen po soutěžích v okolí.
Už tradičně jsme uspořádali i 3 pohárové
soutěže. Nejdříve to byla soutěž pro do-
spělé, která se konala v Rychalticích na
našem cvičišti v sobotu 10. června. V ne-
děli 11. června následovala na stejném
místě soutěž žáků. Třetí soutěž se usku-
tečnila na Hukvaldech, soutěžilo se
o Pohár rady obce Hukvaldy. Jak z názvu
vyplývá, ceny v podobě pohárů zajistila
obec. Taky bych chtěl uvést, že odměny

pro družstva žáků na
denní soutěži byly rovněž
v obecní režii.

Naše práce v obci se
projevuje i v jiných
oblastech. Společně
se Sborem dobrovol-
ných hasičů Hukval-
dy jsme pomáhali při
přípravě festivalu Ja-
náčkovy Hukvaldy a
při zajišťování požár-
ních hlídek na jednot-
livá představení. Tuto
činnost provádíme
i při akcích, které se
konají ve společen-
ském sále ZŠ, v největší
míře je to vždy na počát-
ku roku, během plesové
sezóny. Podíleli jsme se
také na přípravě turis-
tického pochodu Po zarostlém chodníč-
ku.

V letošním roce jsme nebyli nuceni za-
sahovat u žádných mimořádných udá-
lostí, jako jsou požáry a povodně, ale pře-
sto musíme být připraveni i na tyto situa-
ce. Žádána je pomoc při likvidaci boda-
vého hmyzu. Na takové práce nejsme
technicky vybaveni, ale můžeme pomoci
při jejich zajištění. 

Protože pro získávání zkušeností
v každé činnosti je výhodné začít co nej-
dříve, věnujeme se i práci s mládeží. Tuto
oblast jsme v posledních dvou letech tro-
šku zanedbávali, ale snad se situace opět
obrátí a navážeme na úspěchy z minu-
lých let. Přímo se nabízí spolupráce se
Základní školou Leoše Janáčka, pro kte-
rou připravujeme ukázky výcviku mla-
dých hasičů a stejně jako ostatní organi-
zace působící v obci, hlavně v zimním
období, využíváme možnost navštěvovat
tělocvičnu. V předchozích létech jsme
vždy ke konci prázdnin pořádali dětský
den. Letos se bohužel neuskutečnil, ale
do konce roku ještě nějakou akci plánu-
jeme, takže se nechte překvapit.

Petr Domčík
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Zájezd zahrádkářů
na jižní Moravu

Svaz zahrádkářů obce Hukvaldy se
v tomto roce rozhodl uspořádat pro své
členy a nejbližší rodinné příslušníky zá-
jezd. Po pečlivém rozvážení (kdy, kam,
jak) a zodpovědné přípravě jsme se 6.
dne letošního září v 6 hodin ráno bez
problémů sešli v autobuse, který s námi
bez průtahů zamířil směrem na jih — do
Lednice. Veselo bylo hned zrána (taky
jsme si to ráno nezkazili příliš časným
vstáváním!), zvláště když nás paní Větři-
lová počastovala pod záminkou svých
brzkých narozenin (kterých, to neprozra-
díme, stejně na ně nevypadá). Abychom
nepřijeli do Lednice přehnaně brzy, za-
stavili jsme se na Rohlence, a pak už to
netrvalo dlouho a byli jsme u cíle. Počasí,

dosud spíše nevlídné, se začalo valem
zlepšovat. Jak jinak — zahrádkáři si to
umějí zařídit!

V Lednici jsme si prohlédli krásný
zámek, skleník i zahrady a vrhli jsme se
na atrakci, kterou jsme si ovšem předem
zajistili, bylo nás totiž přes čtyřicet. Na lo-
dičkách jsme se vydali k minaretu. Byla
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to krása. Krajina nás tiše míjela, jeden
krásný obraz střídal druhý, vzácné stro-
my bizarních tvarů se nad námi skláněly,
fotografové usilovně cvakali, mazali
a cvakali. V závěru cesty se před námi
v celé kráse objevil minaret. Většina z nás
vyšlapala přes tři sta schodů, za ten vý-
hled to stálo. A zase se fotilo. Cesta zpět
k zámku už probíhala v režii jednotlivců,
a poté jsme se rozešli po okolí. Okouzlila
nás městská zeleň, krásné kvetoucí ost-
růvky, spíše ostrovy, okolo hlavní městské
komunikace, spousta barev, zářivou
modří kvetoucí stromy, které známe
spíše jako živořící „hořcové stromky“.
Blízkost zemědělské a lesnické univerzity
v Brně (a Lednici) je tu věru znát. 

Odpoledne, poté, co jsme si v již velice
pěkném počasí užili pohody v různých
„občerstvovnách“, vydali jsme se na cestu
do Hustopečí, kde na nás čekal útulný sk-
lípek. Ubytovali jsme se v pěkném hotýl-
ku (škoda, že jen na jednu noc) a asi v 18
hodin jsme vyrazili do sklípku, potěšeni,
že je to velmi blízko, může se to hodit!

Sklípek „U Vrbů“ byl (a jistě stále je) moc
pěkný, přivítání velmi milé, krásně uprave-
né stoly. Nejdříve jsme ochutnávali víno, ať
víme, co si pak vybrat, a pak už jsme hodo-
vali, popíjeli vínko, bavili se — a zpívali.
Zčistajasna tu byl harmonikář, a ne ledaja-
ký, byl to mistr svého řemesla. Báječně hrál
i zpíval, a nejen to, byl znalec folkloru v této
oblasti (tzv.hanácké Slovácko) i v okolních
místech. Ač jsme svým neumělým zpěvem
dělali dost rámusu, i tak jsme se hodně do-
zvěděli o zdejších písních, krojích a zvy-
cích. Krásně jsme si to užili!

Až docela po půlnoci jsme se neradi
zvedli a opustili toto milé místo a, tříma-
jíce v rukou zakoupená vína a jiné tekuté
dobroty, bez problémů jsme se přemístili
do hotelu. Spalo se nám moc dobře.

Ráno jsme posnídali a autobusem za-
mířili do Strážnice, kde nás čekala druhá
atrakce, na kterou jsme se velice těšili.
Byla to dvouhodinová plavba lodí po Ba-
ťově kanálu směrem do Veselí na Moravě.
V 10 hodin jsme vyrazili, počasí — jak
jinak — dokonalé. Plavba nás nezklama-
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la, krásná, bohatá krajina nám ukazovala
své poklady, stromy se prohýbaly pod
přebohatou úrodou švestek (pánové je
v duchu destilovali a konzumovali, dámy
obdivovaly krásně barevnou kompozici),
posádka nám zdarma podávala výklad
o různých zajímavostech v okolí. Tak
třeba už víme, co je to oskeruše, na požá-
dání vysvětlíme. Další zajímavost — pro-
plouvali jsme několika zdymadly, kdy
jsme si museli počkat, až se vyrovnala
hladina vody a my mohli pokračovat. Na
lodi jsme měli možnost být uvnitř, „pod
střechou“, anebo na horní palubě, kde
„to žilo“. Jen když se proplouvalo pod
mosty, muselo se hbitě prchnout po
schůdcích dolů, nebo na všechny čtyři,
s hlavou pěkně mezi koleny. Však to
máme všechno na fotkách, hlavní foto-
graf jich má na stovky. 

Dvě hodiny uplynuly jako voda. Všimli
jsme si, že jsme se nádherně uklidnili,
ovládla nás pohoda, vychutnali jsme si

všechny zážitky velice intenzívně. Bylo to
krásné!

Pak už jsme museli ven do reálného
světa. Poobědvali jsme (guláš) a už nezbý-
valo než se pomalu obracet k domovu.

Ještě jsme si, jak bylo dohodnuto, pro-
hlédli zámek v Bučovicích. Většina z nás
jej ještě neviděla, a bylo na co se dívat,
můžeme jen doporučit. Po krátké úvaze
jsme se rozhodli, že už pojedeme přímo
domů — padla na nás únava. Ve vytrvale
krásném počasí jsme bez problémů dora-
zili asi v 18 hodin domů. 

Ten zájezd byl opravdu moc pěkný,
zvláště díky Šárce Polochové, majitelce
cestovní agentury Rapotour, která, jak je
jejím zvykem, nic neponechala náhodě
a všechno perfektně zorganizovala. Dě-
kujeme a na závěr provoláme, stejně jako
v autobuse: 

To nemělo chybu!
Jiřina Mizerová

VVVV íííí tttt eeee,,,,     žžžžeeee …………

Jackovy
lucerny

Víte, co to jsou Jackovy lucerny? Je to
obyčejná vydlabaná a do podoby obličeje
vyřezaná dýně, kterou známe z Hallo-
weenu. Pojí se s ní následující legenda:
Jack byl prý velmi zlý Ir. Po smrti ho do
nebe nepustil Bůh, ani Lucifer ho nechtěl
do pekla. Proto se jeho zlá duše vtělila do
dýně a bloudí světem. Jack prý o hallo-
weenské noci tropí neplechu. Díky vystě-
hovalectví Irů se v Americe ujal zvyk v
předvečer Halloweenu dávat za okna vy-
dlabané dýně se svíčkami. Věřili, že tak
svítí na cestu duším zemřelých při jejich
cestě ze Země mrtvých. Taškařice v tento
den provádějí děti, převlečené za strašidla. 

U nás tento svátek nezdomácněl, my

slavíme Dušičky. Věřím, že u nich zůsta-
neme. Z pohanských zvyků nám zbyla
světla, která umisťujeme na hroby. 

Snad neexistuje civilizace, která by ne-
uctívala, při tom není rozhodující jak, své
předky a vůbec všechny mrtvé. Staří Slo-
vané při stěhování sebou brali kosti
dědů, komunikovali s nimi. Církev stano-
vila den Památky zesnulých na 2. listopa-
du. Slaví ho nejen věřící, ale i ateisté
zdobí hroby blízkých, přijdou na hřbitov
zavzpomínat, v duchu být s nimi. Ales-
poň na chvíli se zastavit ve spěchu, za-
myslet se nad smyslem našeho konání. 

Říká se „O mrtvých jen dobré“. Řiďme
se tím. A vydlabané dýně, zevnitř osvětle-
né svíčkou, v okně nebo u vchodu do
domu si ponechme jako hezkou ozdobu.

Karla Klečková



QQQQHukvaldsk˘ obãasník 25

Křestní jména
v zářijovém
a říjnovém kalendáři

Září:
Linda — 1. září — jméno nejasného

původu a významu; nejčastěji se spojuje
se španělským linda, což znamená „krás-
ná“, nebo s německým slovem lind, to je
„mírný, jemný“.

Samuel — 1. září — jméno biblické,
hebrejského původu, znamená „jméno
boží“. Ve starší generaci bylo oblíbeno.

Adéla – 2. září — staročeská podoba je
Adléta; jméno germánského původu,
osamostatnělá podoba jména Adelheid,
to je bytost ušlechtilá, vznešených způso-
bů. Za českou vlasteneckou podobu se
považovala Šlechtislava.

Bronislav — 3. září — varianta jména
Branislav, což je jméno slovanského pů-
vodu, které se vykládá jako „slavný v boji,
slavný bojovník“, popřípadě také jako
„braň slávu, bojuj za slávu“

Jindřiška — 4. září — jméno německé-
ho původu, ženská podoba ke jménu
Jindřich, to je „pán domu (otčiny).
V němčina Hendrika, anglicky Henrietta,
italsky Enrica.

Boris — 5. září — jméno snad slovan-
ského původu, patrně zkrácenina jméno
Borimír, to je „bojuj se světem za mír“,
nebo Borislav, to je „bojem slavný“.

Boleslav — 6. září — jméno slovanské-
ho původu znamená „více slávy, slavný“
Vykytuje se například v polštině, ruštině.

Regina — 7. září — jméno latinského
původu, znamená „královna“. Lze psát
i Regína

Mariana — 8. září — nejčastěji se hod-
notí jako složenina Marie a Anna, někdy
se považuje za ženskou podobu jména
Marian, to je „náležející k rodu Mariů“

Daniela — 9. září — jméno hebrejské-
ho původu, ženská podoba k mužskému
jménu Daniel, to je „bůh je můj soudce“.
Je velmi oblíbené.

Irma — 10. září — staré německé
jména, zkrácenina jmen začínajících na
Irm (Irmgard, Irmtraud, Irmhild), vyklá-
dá se jako „velká, silná, pevná“. Někdy se
považuje za variantu jména Ema.

Denisa — 11. září — jméno řeckého
původu, přejaté z francouzštiny, ženská
podoba ke jménu Denis, to je „bůh vína“,
popřípadě „božské dítě“

Marie — 12. září — jméno biblické ne-
jasného významu. Jeho základní hebrej-
ské podobě Miriam se přisuzuje egyptský
původ a vykládá se jako „milovaná
bohem“. Z aramejské podoby „Marjanm
se vyvozuje význam „paní“ a také „kapka
moře“. Má mnoho domáckých podob
a je velmi rozšířené.

Lubor — 13. září — staročeské jméno
odvozené ze slovanského základu lub —
„libý, líbezný“.

Radka — 14. září — původem osamo-
statnělá podoba jména začínalících na
Rad.. (Radmila, Radoslava). Je ženskou
podobou ke jménu Radek, lze je vyložit
jako „radostná, radující se“.

Jolana — 15. září — jméno nejasného
původu i významu. Nejčastěji se vykládá
jako slovenská varianta původem řecké-
ho jména Helena, to je „světlo“, nebo
jako jméno vzniklé z maďarského Jóleán,
to je „dobrá, správná dívka“. Na sloven-
sku je velmi oblíbené

Ludmila — 16. září — starší latinský
tvar jména Lidmila. Staré slovanské
jméno, znamená „lidu milá“. Má mnoho
domáckých podob. Vyskytuje se i v jiných
jazycích.

Naděžda — 17. září — ruské jméno sta-
roslověnského původu, znamená „nadě-
je“. Jeho českou podobou je Naděje, což
se však téměř neužívá.

Kryštof — 18. září — jméno řeckého
původu, znamená „nositel Krista“. V ang-
ličtině má podobu Christopher, španěl-
sky Cristobal, bulharsky Cristo, polsky
Krzysztof. Přichází znovu do obliby.

Zita — 19. září — jméno italského půvo-
du a nejasného významu, nejčastěji se vy-
kládá jako zkrácenina původem latinské-
ho jména Felicitas, to je „štěstí, úspěch.
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Oleg — 20. září — ruské jméno skandi-

návského původu, znamená „svatý“, pře-
neseně „zdravý, silný“.

Matouš — 21. září — jméno hebrejské-
ho původu, rozšířilo se z řeckého tvaru
Matthasios, znamená „dar boží“

Darina — 22. září — jihoslovanské
jméno, které se vykládá jako „dáreček,
dar“ nebo jako obdoba Darie.

Berta — 23. září — staročeskou podo-
bou je Perchta. Je to jméno německého
původu, znamená „skvělá, zářící“

Jaromír — 24. září — jméno slovanské-
ho původu, lze jej vyložit jako „slavný
silou, slavící jaro“ nebo „silný bojovník“
nebo „sílu usměrňující“ — jarý zname-
nalo prudký, bujný, silný. Domácky se
zkracuje na Mirek.

Zlata — 25. září — variantou je Zlatuše.
Jméno slovanského původu, znamená
„zlatá“. Cizími podobami jsou jména Au-
rélie a také Aranka. Má i domáckého po-
doby, vyskytuje se i v jiných jazycích, na-
příklad slovensky Zlatica.

Andrea — 26. září — jméno řeckého
původu, přejaté prostřednictvím fran-
couzštiny, ženská podoba ke jménu And-
rej, to je „mužný, statný, odvážný“. Dříve
přejatou podobou je jméno Ondřejka.

Jonáš — 27. září — biblické jméno řec-
kého původu, rozšířené prostřednictvím
řečtiny, znamená „holub“.

Václav — 28. září — české jméno slo-
vanského původu, znamená „více slavný.
Jeho významovou obdobou je Boleslav.
Má mnoho domáckých podob — Vašek,
Váša, Véna, Venda, Váca, některých se
užívá i jako příjmení. V ruštině Vjačeslav,
v polštině Waclaw, německy Wenzeslaus.

Michal — 29. září — také Michael, bib-
lické jméno hebrejského původu, zna-
mená „kdo je jako bůh, podobný bohu“.
Vykytuje se v mnoha cizích jazycích.

Jeroným — 30. září — jméno řeckého
původu (Hieronymos), znamená „svaté
jméno“ nebo „muž se svatým jménem“.

Říjen:
Igor — 1. října — ruské jméno skandi-

návského původu, vykládá se obvykle

jako „hlídající, pozorný Ing (bůh plod-
nosti). Příbuzným jménem je Ivar, Ivor.

Galina — 2. října — ruské jméno. Jeho
původe se vykládá buď z řeckého galéné,
což znamená „mír,klid“ nebo z latinské-
ho gallus, to je slípka, slepice. 

Bohumil — 3. října — jméno slovan-
ského původu, znamená „bohu milý“.
Jde o překlad řeckého jména Teofil. Do-
mácké podoby: Bohouš, Bóďa, Boža, také
Míla. V němčině Gotlieb.

František — 4. října — jméno italské-
ho původu, pochází od sv. Františka z As-
sisi. Jeho základem je germánské frank,
to je „svobodný muž, chlap“. Má mnoho
domáckých podob, existuje i v jiných ja-
zycích. Kdysi patřilo k nejrozšířenějším
jménům, zase přichází do obliby.

Eliška — 5. října — česká varianta
jména hebrejského původu Alžběta, což
značí „můj bůh je přísaha“. Zase se stalo
oblíbeným.

Hanuš — 6. října — české jméno po-
cházející z německého Hannes, znamená
„bůh je milostivý“. V cizích jazycích na-
příklad Johan, Johanes.

Justýna — 7. října — lze i Justina,
jméno latinského původu, ženská podo-
ba jména Justýn, to je „spravedlivý“. Za
českou obdobu se někdy považovala
jména Pravdomila nebo Pravoslava.

Věra — 8. října — jméno slovanského
původu, možná je to zkrácenina jména
Věroslava, znamená „víra“. Má mnoho
domáckých podob. Patří mezi stále oblí-
bená jména.

Sára — 9. října — bilické jméno heb-
rejského původu, znamená „kněžna,
vznešená“. U nás je hodně užíváno.

Marina — 10. října — jméno latinské-
ho původu, ženská podoba ke jménu Ma-
rinus, to je „námořník, plavec“. U nás se
mnoho neužívá.

Andrej — 11. října — je slovanská po-
doba řeckého Andreas a též z francouz-
štiny převzatého jména André, znamená
„statný, mužný, odvážný“. Českou podo-
bou je jméno Ondřej.

Marcel — 12. října — jméno pocháze-
jící z latinského Marcellus, to zdrobněli-
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ny jména Marek; znamená „malý bojov-
ník“ .

Renáta — 13. října — také Renata,
jméno latinského původu, znamená
„královna“.

Agáta — 14. října — jméno řeckého
původu, znamená „dobrá, laskavá“. Za
českou podobu se považuje Dobroslava.

Tereza — 15. října — jméno řeckého
původu a nejasného významu. Nejčastěji
se vykládá jako „pocházející z ostrova
Thera. Někdy mu přisuzuje význam „zá-
štita, ochrana“ z řeckého theresis, popří-
padě z theros jako „ léto, horko, vedro“.
Dříve se spíše používalo Terezie.

Havel — 16. října — jméno latinského
původu, znamená „obyvatel Galie“. Dnes
se vykytuje velmi zřídka.

Hedvika — 17. října — jméno germán-
ského původu ze staroněmeckého Hadu-
wig, znamená „vítězící v boji“. Stále oblí-
bené jméno.

Lukáš — 18. října — jméno latinského
původu, je to vlastně zkrácenina latin-
ského jména Lucanus, znamená „pochá-
zející z Lukánie (krajina v jižní Itálii). Je to
vlemi oblíbené jméno.

Michaela — 19. října — jméno hebrej-
ského původu, ženská podoba ke jménu
Michael, to je „kdo jako bůh, podobný
bohu“. Jednou z nejznámějších domác-
kých podob je Míša. Hojně se vyskytuje.

Vendelín — 20. října — je to jméno,
které je považováno buď za osamostat-
nělou domáckou podobu jména Václav,
to je „více slavný“, nebo za zdrobnělinu
německého Wende (označení pro polab-
ské slovany), to je „Slovánek“. Kdysi bylo
často dáváno.

Brigita — 21. října — jméno keltského
původu, souvisí se staroirským brig, zna-
mená „mocná, silná, vysoká“. Mnoho se
neužívá.

Sabina — 22. října — jméno latinského
původu, znamená „pocházející ze staroi-
talského kmene Sabinů“. Domácky Sába,
Sabinka. Vyskytuje se i v jiných jazycích.

Teodor — 23. října — jméno řeckého
původu, znamená „boží dar“ bohem da-
rovaný“. Česká podoba je Bohdan, Boži-

dar. Dáváno bylo jako tradiční rodinné
jméno.

Nina — 24. října — jméno ruské, patr-
ně řeckého původu. Někdy se jeho původ
odvozuje i z gruzínštiny. Může to také být
zkrácenina jména končících — nina
(nína), nebo z domácké podoby jména
Janina, Anina. 

Beáta — 25. října — také Beata, jméno
latinského původu, znamená „blažená,
šťastná“. Českou podobou je Blažena. Je
to oblíbené jméno.

Erik — 26. října — variantou je Erich,
jméno skandinávské, germánského pů-
vodu, znamená asi „všemocný, ctihodný,
vážený vládce“.

Šarlota — 27. října — z francouzštiny
přejatá osamostatnělá zdrobnělina
jména Karla, což je ženská podoba jména
Karel, to znamená „muž, chlap“. Zastara-
le se psalo Charlota.

Zoe — 27. října — jméno řeckého pů-
vodu, znamená „život“. Ruskou podobou
je Zoja, jinou slovoanskou Živa.

Šebestián — 28. října — česká varianta
jména Sebastián, to je jméno řeckého pů-
vodu, znamená „obyvatel Sebasty“.

Silvie — 29. října — je to pravopisná
varianta jména Sylva. Lze je vykládat jako
„žena z lesa“.

Tadeáš — 30. října — jméno zřejmě
hebrejského původu, nejasného význa-
mu. Nejčastěji se vykládá jako „chytrý,
rozumný“, nebo „smělý, odvážný“.
V současné době je stále oblíbenější.

Štěpánka — 31. října — jméno řecké-
ho původu, ženská podoba ke jménu Ště-
pán, to je „věnec, věncem korunovaný
vítěz“. Dnes oblíbené jméno.

Marta Sobotíková, matrikářka
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Nová naučná stezka
Lysá hora

Ve čtvrtek 12. října dopoledne, v krásný
podzimní den, byla otevřena nová Nauč-
ná stezka, která vede na Lysou horu. Stez-
ka má ve znaku sedmikvítek evropský
(Trientalis europaea), který se u nás vy-
skytuje hojně v jehličnatých lesích vyš-
ších horských poloh. 

Naučná stezka Lysá hora, která vznikla
z podnětu Správy CHKO Beskydy, před-
stavuje návštěvníkům hor přírodní i vlas-
tivědné zajímavosti nejvyšší hory Morav-
skoslezských Beskyd. 

Lysá hora patří dlouhodobě mezi nej-
navštěvovanější místa Beskyd - nová
stezka si klade za cíl přispět k lepšímu
poznání kraje kde působil legendární
zbojník Ondráš, kraje básníka Petra Bez-
ruče. Mnohé ze zde uvedených informa-
cí nebyly v této podobě a souvislostech
zatím prezentovány, takže věříme že se
u nich se zájmem zastaví i pravidelní ná-
vštěvníci a místní obyvatelé. 

Co se na naučné stezce můžete dozvě-
dět?
— o zbojníkovi Ondrášovi — pánovi Lysé

hory
— o pozoruhodných původních obyvate-

lích hor — rostlinách i zvířatech 
— o beskydských lesích a těch na — Lysé

hoře obzvláště
— o vývoji krajiny a živobytí zdejšího lidu

— o dřevorubcích a pastýřích
— o nebezpečí a obětech hor
— o pozoruhodných osudech obou obcí,

kde stezka začíná
— o největším vodopádu Beskyd, o sesu-

vech a jeskyních 

Naučná stezka Lysá hora má na trase
dlouhé 16,5 km celkem 15 zastávek. Vyra-
zit po ní lze ze dvou míst — od nádraží na
Ostravici a z Malenovic, od parkoviště
u Rajské boudy. Obě větve se spojují na
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hřebeni Lukšince a stezka pokračuje na
vrchol. Proto, chcete-li shlédnout všech-
na zastavení, si naplánujte výlet z jedné
obce přes vrchol do druhé. 

Trasa NS je vedena po turistických zna-
čených cestách. Z Ostravice až na vrchol
po červené, z Malenovic po Lukšinec po
žluté. Trasa je poměrně náročná, celkové
převýšení je asi 800 m. Prohlídka Vám za-
bere cca 4 až 6 hodin (v období bez sně-
hové pokrývky). Je určena především pro
pěší! 

Bezpečnost na trase:
— Vstup na stezku je na vlastní nebezpe-

čí!
— Nepodceňujte možnost náhlé změny 

(zhoršení) počasí 
— Návštěvníkům doporučujeme turistic-

kou obuv 

Správa CHKO Beskydy upozorňuje, že
stezka prochází také přes národní přírod-

ní rezervaci Mazák, kde pohyb mimo
značenou trasu není dovolen. 

Další informace: Správa Chráněné kra-
jinné oblasti Beskydy: Nádražní 36, 756
61 Rožnov pod Radhoštěm, tel. 571 657
407, e-mail: beskydy@schkocr.cz 

Naučná stezka vznikla za přispění Se-
veromoravská plynárenská, a. s., pivovar
Radegast, Lesy České republiky. Texty
a vzhled tabulí připravil a vyhotovil ČSOP
Salamandr. Mediálním partnerem je its
Beskydy, s. r. o. — Beskydy.cz.

K vytvoření naučné stezky Lysá hora
přispěli:

Severomoravská plynárenská, RWE
Group, Radegast, Lesy ČR, Chráněná
krajinná oblast Beskydy

Zastavení:
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Novinky z Ostravské
zoo

Ostravská zoo opět v poslední době za-
znamenala nové přírůstky. V srpnu se
tygřici usurijské Maje, kterou zoo získala
z Petrohradu, narodili dva samečkové.
Otcem je Xeron z pražské zoo. Ostravská
zoo tygry usurijské chová od roku 1970
a za tuto dobu se jí mimo tato dvě nově
narozená mláďata podařilo odchovat
pouze tři mladé tygry. rou Zoo Ostrava chová od r. 1973. Tento

druh se řadí k velice ohroženým zebrám
ve volné přírodě. Zebry Grévyho jsou ty-
pické svým tenkým a hustým pruhová-
ním. Mládě spolu s matkou a dalšími
zebrami mohli návštěvníci vidět v jed-
nom ze dvou velkých výběhů afrických
zvířat.

V polovině září se narodila dvě mláďa-
ta (pohlaví zatím neznámé) servala. Ná-
vštěvníci je mohou i s jejich otcem Sil-
vestrem a matkou Stelou pozorovat v pa-
vilonu malých šelem. Servaly chová os-
travská zoo od roku 1989 a za tuto dobu
se zde podařilo úspěšně odchovat již 16
mláďat. Servalové, kteří patří mezi malé
kočkovité šelmy, obývají větší část afric-
kého kontinentu. Jsou to výborní lovci
a dokáží z výskoku lapat ve vzduchu léta-
jící ptáky. 

Ve čtvrtek 21. září byl v rámci spoluprá-
ce mezi zoologickými zahradami v Os-
travské zoo dočasně umístěn samec lev-
harta cejlonského „Maga“. Ve speciální
transportní bedně byl přivezen ze Zoo
Brno, kde v blízké době očekávají naroze-
ní mláďat. Protože by mohla jeho přítom-
nost nastávající matku znervózňovat
a úspěšnost vzácného vrhu by tím byla
ohrožena, bude po nutnou dobu samec
pobývat v Ostravě. Levhart Cejlonský
patří dnes k velice ohroženým kočkovi-
tým šelmám. Na ostrově Cejlon, kde jedi-
ně se vyskytuje, přežívá posledních asi
600 volně žijících jedinců. Odtud také

V září přicestoval do Ostravy mladý
samec lva indického jménem Sohan ze
zoologické zahrady v anglickém Paignto-
nu. K němu později přibyla ze švédské
zoo v Elskistuně mladá lvice Asha a os-
travská zoo se pokusí tato vzácná, málo-
kde chovaná zvířata rozmnožit.

Novým zářijovým přírůstkem je také
sameček zebry Grévyho, který přišel na
svět 2. 9. Je to již 22. mládě této zebry, kte-
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Vážení čtenáři, vzhledem ke skončení volebního období, kdy není známo, jak bude
vycházet Hukvaldský občasník, neuvádíme termín uzávěrky příštího čísla. Při této
příležitosti chceme poděkovat našim přispivatelům, našim příznivcům, všem čtená-
řům, kteří si v Hukvaldském občasníku našli alespoň něco zajímavého. Naše poděko-
vání patří také Mistru Kročovi za jeho obrázky na titulní stránky a samozřejmě tiskár-
ně Beatris, se kterou se nám po celá léta velmi dobře spolupracovalo. 

Redakční rada
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pochází přivezený samec, který byl nale-
zen jako mládě a podařilo se jej odcho-
vat. Počet zvířat chovaných v zoologic-
kých zahradách je o něco menší. Každý
jejich úspěšný odchov je tedy žádoucí
pro vytvoření zdravé a reprodukce
schopné populace, coby genetické rezer-
vy. Úbytek těchto nádherných šelem
v přírodě způsobuje ničení jejich přiroze-
ného prostředí a pytláctví. 

Novým (do-
posud nikdy ne-
chovaným) dru-
hem ostravské
zoo je manul.
Manul patří me-
zi kočkovité šel-
my a jeho do-
movem jsou ze-
jména náhorní
stepi, polopou-
ště a skalnaté
terény v oblasti
od Iránu po západní Čínu. Díky svému
mohutnému kožichu je dobře přizpůso-
ben životu v chladných podmínkách. Bo-
hužel patří dnes manul ve své domovině
mezi ohrožené druhy. Samice manula
„Cyrila“ (na snímku) přibyla do Ostravy
ze Zoo Praha v červenci a v září pak dora-
zil samec „Gremlin“ ze zoo ve francouz-
ském Mulhouse. Návštěvníci mohou oba
manuly pozorovat v expozici malých
šelem. 

27. 9. 2006 se narodila 2 mláďata kočky
slaništní. Návštěvníci je mohou pozoro-

vat v pavilonu ma-
lých šelem (otec se
jmenuje Fedor a mat-
ka Fany). Kočky sla-
ništní chová ostrav-
ská zoo od roku 2001
a za tuto dobu se zde
podařilo úspěšně od-
chovat již 7 mláďat.
Domovem zhruba 5
kg v dospělosti vážích koček slaništních je
jihoamerický kontinent, kde se živí ze-
jména ptáky, plazy, rybami a obojživelní-
ky. Bohužel především díky nadměrnému
lovu (pro svou nádhernou kožešinu) patří
dnes tento druh koček k ohroženým. 

V odchovu jednoho ze čtyř letošních
mláďat plameňáka kubánského nastaly
nečekané komplikace. Nohy pod jeho
patním kloubem se začaly křivit, a to do
té míry, že měl plameňák problémy
s chůzí. Kosti plameňáků jsou duté a tak
lehce stavěné, že nepřipadaly v úvahu
žádné standartní zákroky. Nezbylo tedy
než mládě v anestézii operovat. Kosti se
musely naříznout a dát do rovné polohy.
V tomto případě však nešlo použít klasic-
kou sádru nebo dláhu. Původní kosti mu-
sely dočasně nahradit kosti improvizova-
né — vnější trubičky z plastu, které byly
přichyceny k nohám plameňáka pomocí
šroubů. Nyní je plameňák v zázemí zoo,
kde je ošetřován a bedlivě sledován. Musí
být také uměle krmen.

Zpracováno podle zpráv
pana Stanislava Derlicha z Ostravské zoo
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